



Inter-Parliamentary Union
For democracy. For everyone.



المؤتمر العالمي التاسع للبرلمانيين الشباب للاتحاد البرلماني الدولي

دور الشباب في تسريع وتيرة تحقيق أهداف التنمية المستدامة من خلال التحول الرقمي والابتكار

17-15 أيلول/سبتمبر 2023، هانوي، فيتنام

مذكرة توضيحية

تعتبر المؤتمرات العالمية السنوية للبرلمانيين الشباب التي يعقدها الاتحاد البرلماني الدولي منصات فريدة للبرلمانيين الشباب للاجتماع والتبادل والتعلم وتحديد الاستراتيجيات المشتركة والمبتكرة لتعزيز تمكين الشباب والبرلمانيين الشباب. سيركز مؤتمر العام 2023 على تسريع وتيرة تحقيق أهداف التنمية المستدامة من خلال التحول الرقمي والابتكار.

في العام 2015، خلال الجمعية العامة الـ 132 للاتحاد البرلماني الدولي في فيتنام، تم اعتماد إعلان هانوي بشأن أهداف التنمية المستدامة: تحويل الأقوال إلى أفعال. وبينما نجتاز نقطة منتصف الطريق لخطة التنمية المستدامة للعام 2030 (خطة العام 2030)، ومع بقاء أقل من سبع سنوات لتحقيق أهداف التنمية المستدامة، كان التقدم بطيئاً للغاية. وبحسب الأمم المتحدة، فإن 12 في المئة فقط من أهداف التنمية المستدامة تمضي على الطريق الصحيح، في حين أن 50 في المئة منها هو خارج المسار بشكل معتدل أو بشكل شديد.¹ يتطلب هذا الموقف من المجتمع الدولي تحقيق تقدم كبير وبذل جهود أكبر لتحقيق أهداف التنمية المستدامة بحلول العام 2030، بما فيها التحول الرقمي، والاستفادة من التقنيات والابتكار والجهود المتسارعة لاكتشاف مناهج وحلول جديدة، مع حماية وتعزيز القيم الثقافية والإنسانية. إنّ البرلمانيين الشباب

¹ <https://hlpf.un.org/sites/default/files/2023-04/SDG%20Progress%20Report%20Special%20Edition.pdf>



كقادة سياسيين أقرب إلى الأجيال الشابة، هم مواطنون رقميون ولديهم الكثير ليقدموه في تسخير أصوات ومواهب الشباب للمساهمة في إيجاد الحلول.

ويمثل المؤتمر العالمي التاسع للبرلمانيين الشباب للاتحاد البرلماني الدولي فرصة للبرلمانيين الشباب من جميع أنحاء العالم لمناقشة التدابير البرلمانية لتعزيز دور الشباب في تسريع وتيرة تحقيق أهداف التنمية المستدامة من خلال التحول الرقمي والابتكار، وكذلك من خلال القيم الثقافية والإنسانية. وسيركز المؤتمر على ثلاثة محاور رئيسية:

1. التحول الرقمي: في إطار هذا الموضوع، سينظر المشاركون في المؤسسات والسياسات وخبرات

البرلمانات الوطنية ودور البرلمانيين الشباب في تعزيز عملية التحول الرقمي لتعزيز فرص التنمية الاقتصادية المستدامة في إطار الثورة الصناعية الرابعة. كما سيتبادل المندوبون التقدم المحرز في رقمنة الأنشطة البرلمانية من أجل التنمية المستدامة؛ واقتراح السياسات والحلول، بما فيها ما يتعلق بتحسين مؤسسات الابتكار، ونشر نماذج جديدة، ومنصات رقمية، وتعميم الاتصال الرقمي، وإذكاء الوعي الرقمي، والثقافة الرقمية، والمهارات الرقمية للأفراد، وسد الفجوة الرقمية، وضمان الوصول العادل إلى التكنولوجيا نحو الهدف المتمثل في عدم إهمال أي فرد في البيئة الرقمية.

2. الابتكار والمشاريع الناشئة: سيركز هذا الموضوع على المؤسسات والسياسات وخبرات البرلمانات

الوطنية ودور البرلمانيين الشباب في تعزيز الابتكار والمشاريع الناشئة (بما فيها المشاريع الناشئة للشباب) كقوة دافعة للشمول والتنمية المستدامة، وبما فيها تكنولوجيا الغذاء (تكنولوجيا الغذاء). كما سيناقش المندوبون موضوع تطوير الذكاء الاصطناعي ومساهمة في تحقيق أهداف التنمية المستدامة وتقديم توصيات للبرلمانات حول كيفية بناء المؤسسات والسياسات للتخفيف من المخاطر المتعلقة بالذكاء الاصطناعي.

3. تعزيز احترام التنوع الثقافي لدعم التنمية المستدامة: سيتم بحث دور البرلمانات والبرلمانيين

الشباب في تعزيز احترام التنوع الثقافي أثناء فترة التحول التكنولوجي والعملة. ويشمل ذلك: (1) التعاون الرقمي المبني على الأخلاق وتحفيف الآثار غير المرغوب فيها للتحول الرقمي على الخصوصية والأمن والرفاهية؛ (2) تعزيز دور الثقافة في سياسات التنمية على المستويات الوطنية والإقليمية والدولية؛ (3) الالتزام بحماية التنوع الثقافي وتعزيزه، وإنشاء بيئة مواتية ونظام بيئي للثقافة والتنوع الثقافي؛ (4) دور الثقافة والتنوع الثقافي في التنمية المستدامة.



وستستند مناقشات المؤتمر في المقام الأول على تبادل القوانين والسياسات والممارسات الإبداعية لتسريع وتيرة تحقيق أهداف التنمية المستدامة من خلال التحول الرقمي والابتكار. وستتضمن مزيجاً من دراسات الحالة والمتحدثين الملهمين والموجزات التقنية، وتهدف جميعها إلى تولي البرلمانين الشباب أدواراً قيادية في بلدانهم بخصوص هذا الموضوع. تُشجع الوفود على الحضور مزودين بأمثلة عن الممارسات الجيدة من بلدانهم الأصلية لتتم مشاركتها مع زملائهم.

ويخصص اليوم الثالث من المؤتمر لبرنامج ثقافي ينظمه البرلمان المضيف.





Inter-Parliamentary Union
For democracy. For everyone.



9TH GLOBAL CONFERENCE OF
YOUNG PARLIAMENTARIANS
HANOI 2023



Ninth IPU Global Conference of Young Parliamentarians

The role of youth in accelerating the achievement of the SDGs through digital transformation and innovation

15–17 September 2023, Hanoi, Viet Nam

Concept note

The IPU's annual Global Conferences of Young Parliamentarians are unique platforms for young members of parliaments to get together, exchange, learn and define common and innovative strategies to advance empowerment for young parliamentarians and the youth. The 2023 Conference will focus on accelerating the achievement of the Sustainable Development Goals (SDGs) through digital transformation and innovation.

In 2015, during the 132nd IPU Assembly in Viet Nam, the Hanoi Declaration was adopted on *The Sustainable Development Goals: Turning Words into Action*. As we pass the mid-way point of the 2030 Agenda for Sustainable Development (2030 Agenda), and with less than seven years remaining to achieve the SDGs, progress has been much too slow. According to the United Nations, only 12% of SDG targets are on track, while 50% are moderately or severely off track.¹ This situation requires the international community to make a breakthrough and stronger efforts to achieve the SDGs by 2030, including digital transformation, taking advantage of technologies, innovation, and accelerated efforts to find out new approaches and solutions while protecting and promoting cultural and human values. Young parliamentarians, as political leaders closest to the youngest generations, are digital natives and have much to offer in harnessing the voice and talents of young people to contribute solutions.

The Ninth IPU Global Conference of Young Parliamentarians is the opportunity for young MPs from around the world to discuss parliamentary actions to promote the role of young people in accelerating the achievement of the SDGs through digital transformation, innovation, as well as cultural and human values. The Conference will focus on three main topics:

- 1. Digital transformation:** Under this topic participants will look at institutions, policies, experiences of national parliaments and the role of young parliamentarians in promoting the digital transformation process to enhance opportunities for sustainable economic development in the context of the Fourth Industrial Revolution (4IR). Delegates will also share achieved progress in digitizing parliamentary activities for sustainable development; propose policies and solutions, especially on improving institutions for innovation, deploying new models, digital platforms, universalizing digital connectivity, raising digital awareness, digital culture, and digital skills for the people, closing the digital gap, and ensuring fair access to technology towards the goal of leaving no one behind in the digital environment.
- 2. Innovation and start-ups:** The focus of this topic will be on institutions, policies, experiences of national parliaments and the role of young parliamentarians in promoting innovation and start-ups (including youth start-ups) as the driving force for inclusive and sustainable development, including food technology (foodtech). Delegates will also discuss the development of artificial intelligence and its contribution to the achievement of the SDGs and make recommendations to parliaments on how to build institutions and policies to mitigate artificial intelligence related risks.
- 3. Promoting respect for cultural diversity in support of sustainable development:** The role of parliaments and young parliamentarians in promoting respect for cultural diversity during a time of technological transition and globalization will also be examined. This includes: (i) digital cooperation founded on ethics and mitigating unwanted implications of digital transformation for privacy, security, and well-being; (ii) promoting the role of culture in development policies at national, regional and international levels; (iii) commitment to protecting and promoting cultural

¹ <https://hlpf.un.org/sites/default/files/2023-04/SDG%20Progress%20Report%20Special%20Edition.pdf>

diversity, and creating a favourable environment and ecosystem for culture and cultural diversity; and (iv) the role of culture and cultural diversity in sustainable development.

The Conference discussions will be based primarily on the sharing of laws, policies, and creative practices to accelerate the achievement of the SDGs through digital transformation and innovation. It will feature a mix of case studies, inspirational speakers, and technical briefings, all aimed to position young parliamentarians to take leadership roles on this topic in their countries. Delegations are encouraged to come prepared with examples of good practices from their home countries to share with their colleagues.

The third day of the Conference is reserved for a cultural programme organized by the host Parliament.